

TIER 2

Suruhanjaya A.S. bagi Kebebasan Beragama Antarabangsa (U.S. Commission on International Religious Freedom, USCIRF) ialah suruhanjaya kerajaan persekutuan A.S. bebas dan dwipartisan yang ditubuhkan melalui Akta Kebebasan Beragama Antarabangsa (International Religious Freedom Act, IRFA) 1998 dan memantau hak sejagat untuk kebebasan beragama atau kepercayaan di luar negara. USCIRF menggunakan piawai antarabangsa untuk memantau pelanggaran hak kebebasan beragama atau kepercayaan di luar negara dan membuat saranan dasar kepada presiden, setiausaha negara dan Kongres. USCIRF ialah badan bebas yang berasingan dan berbeza daripada Jabatan Negara A.S. Laporan Tahunan 2018 mewakili kemuncak usaha dalam setahun oleh para Pesuruhjaya dan kakitangan profesional untuk mendokumentasikan pelanggaran secara praktik dan membuat saranan dasar bebas kepada kerajaan A.S. Laporan Tahunan 2018 meliputi tempoh di antara Januari 2017 hingga Disember 2017, walaupun dalam sesetengah situasi, peristiwa penting yang berlaku sebelum atau selepas rangka masa ini juga disebutkan. Lihat laman web [di sini](#) atau hubungi USCIRF secara langsung di 202-786-0611 untuk mendapat maklumat lanjut tentang badan ini.

Malaysia

Temuan Utama: Semasa 2017, menjelang pilihan raya umum yang dijangka pada 2018, kerajaan Malaysia dan beberapa pihak bukan kerajaan tertentu telah mengehadkan ekspresi, bertindak keras terhadap pengkritik dan menggunakan agama sebagai alat politik. Pihak kerajaan dan bukan kerajaan menggunakan penapisan, ugutan serta penalti jenayah untuk mendiamkan pembangkang dan menyelaraskan bersama pihak berkuasa agama untuk mempengaruhi norma sosial yang berkisar pada amalan penganut Islam yang baik (seperti memerintahkan cara berpakaian yang betul, makanan yang halal dan takat interaksi bersama golongan bukan Islam). Sekatan yang semakin ketat oleh kerajaan Malaysia digalakkan oleh sesetengah pihak berkuasa agama yang ingin mengenakan penterjemahan yang lebih konservatif terhadap Islam. Ia mengancam kebebasan beragama dan hak asasi manusia yang berkaitan bagi golongan bukan Islam, penganut Islam bukan Sunah, ateis dan golongan lain yang tidak memeluk sebarang agama, di samping penganut Islam Sunah yang ingin mengamalkan Islam mengikut cara mereka sendiri. Pada 2017, para peguam, organisasi bukan kerajaan (NGO) dan pihak lain di Malaysia membantah trend yang lebih menyekat dan berdiskriminasi tersebut untuk melindungi warisan kepelbagaian agama negara itu, tetapi telah menghadapi kekaburan perundangan antara mahkamah sivil dan Syariah Malaysia di samping halangan struktur yang lain pada peringkat negeri dan persekutuan yang mengurangkan perlindungan dari segi undang-undang untuk golongan minoriti etnik dan agama termasuk penduduk asli. Pada tahun itu, halangan-halangan ini berbentuk ancaman terhadap golongan ateis, kes mahkamah berterusan mengenai pengislaman paksa orang yang di bawah umur dan hak golongan bukan Islam untuk menggunakan perkataan "Allah" serta percubaan tambahan untuk mengukuhkan hukuman mengikut kanun jenayah Syariah. Berdasarkan

keimbangan ini, pada 2018, USCIRF sekali lagi mengklasifikasikan Malaysia dalam Peringkat 2, iaitu peringkat yang sama sejak 2014. Ini dilakukan atas sebab pengamalan atau pembenaran tindakan yang mencabul hak kebebasan beragama yang sekurang-kurangnya memenuhi satu daripada unsur piawai "sistematik, berterusan, berleluasa" untuk pentakrifan sebagai "negara yang membimbangkan" (country of particular concern) atau CPC mengikut Akta Kebebasan Beragama Antarabangsa (IRFA).

Saranan kepada Kerajaan A.S.

- Memastikan bahawa hak asasi manusia dan kebebasan beragama diperbaiki secara konsisten dan terbuka pada setiap peringkat hubungan A.S.-Malaysia, termasuk dalam Perkongsian Komprehensif dan perbincangan lain berkenaan dengan tentera, perdagangan atau bantuan ekonomi dan keselamatan, serta dalam program yang menangani kebebasan bersuara dan pembangunan masyarakat sivil, antara lainnya;
- Menekan kerajaan Malaysia untuk menjajarkan semua undang-undang dan polisinya mengikut standard hak asasi manusia antarabangsa, terutamanya berkenaan dengan kebebasan beragama atau kepercayaan, kebebasan berhimpun dan kebebasan pernyataan agama, termasuk hak untuk menggunakan perkataan "Allah" dan memiliki bahan terbitan agama;
- Menggalakkan kerajaan Malaysia untuk menjadi pihak kepada Konvensyen Antarabangsa tentang Hak Sivil dan Politik (International Convention on Civil and Political Rights), Konvensyen Antarabangsa tentang Penghapusan Segala Bentuk Diskriminasi Ras (International Convention on the Elimination of All Forms of Racial Discrimination) (tanpa pengecualian) dan Konvensyen Pelarian 1951 dan Protokol 1967 yang berkaitan;
- Menggesa kerajaan Malaysia untuk meminda secara substantif atau memansuhkan sama sekali Akta Hasutan dan menamatkan penangkapan, penahanan dan pendakwaan individu mengikut akta tersebut, serta mengkaji semula undang-undang lain yang mengehadkan kebebasan beragama atau kepercayaan, pendapat dan bersuara, kebebasan berhimpun secara aman dan kebebasan media;
- Merangsang kerajaan Malaysia untuk berhenti menangkap, menahan atau memaksa "pemulihan" individu yang mengambil bahagian dalam aktiviti agama aman, seperti aliran Islam Syiah, Ahmadiyah, Baha'i dan Al-Arqam, antara lain, dan untuk membebaskan tanpa syarat semua orang yang ditahan atau dipenjarakan atas dakwaan berkaitan;

- Mendorong kerajaan Malaysia untuk menubuhkan atau menyokong institusi bebas, seperti badan kehakiman, pejabat Peguam Negara dan agensi penguatkuasa undang-undang, serta menangani kekurangan hak asasi manusia dalam sistem kehakiman berganda Sivil-Syariah untuk menjamin kebebasan beragama atau kepercayaan bagi semua penduduk Malaysia, tidak kira asal usul etnik atau agama mereka; dan
- Mengamalkan Akta Kebertanggungjawaban Hak Asasi Manusia Magnitsky Global, [Arahan Eksekutif 13818](#) atau lain-lain instrumen tertentu yang berkaitan untuk menolak pengeluaran visa A.S. dan menyekat aset di A.S. bagi pegawai dan agensi spesifik yang telah dikenal pasti sebagai bertanggungjawab dalam pencabulan hak kebebasan beragama atau kepercayaan.

Latar Belakang

Malaysia

Nama Penuh: Malaysia

Kerajaan: Kerajaan Raja Berperlembagaan Persekutuan

Populasi: 31,382,000

Agama/Kepercayaan yang Diiktiraf oleh Kerajaan: Islam (agama persekutuan rasmi); kumpulan agama lain mungkin dibenarkan mendaftar kecuali agama-agama yang dianggap "melencong"

Demografi Agama*:

61.3% Islam

19.8% Buddha

9.2% Kristian

6.3% Hindu

1.3% Confucius, Taoisme dan agama Cina tradisional lain

0.4% Lain-lain

0.8% Tiada

*Anggaran dikumpul oleh Buku Fakta Dunia CIA

Malaysia merangkumi pelbagai kumpulan etnik, agama, budaya dan bahasa, namun kepelbagaian itu tidak selalu mencerminkan toleransi di antara malah di dalam kumpulan-kumpulan berbeza. Sebagai contoh, sesetengah penganut Islam Sunah Melayu (iaitu kumpulan etnik dan agama terbesar) sebelum ini pernah berkongsi dengan USCIRF bahawa mereka berasa tergolong dalam minoriti di tengah-tengah kumpulan etnik majoriti. Mereka berasa tertekan untuk mengamalkan agama Islam atau menunjukkan kesetiaan walaupun ia bertentangan dengan hati nurani mereka. Mengikut SUARAM, sebuah organisasi bebas di Malaysia yang memajukan hak sivil dan politik, sikap tidak bertoleransi dan gangguan terhadap penganut agama minoriti oleh kerajaan dan pihak bukan kerajaan telah meningkat sejak 2017. Kumpulan agama yang dianggap "melencong", seperti golongan Islam Syiah, Ahmadiyah, Baha'i dan Al-Arqam

diharamkan sama sekali. Kerajaan atau mahkamah Syariah peringkat negeri boleh memaksa individu yang dianggap telah melencong daripada Islam Sunah, termasuk individu daripada mazhab "melencong" atau warga yang meninggalkan Islam, untuk memasuki kem tahanan yang dipanggil pusat "pemulihan" dan/atau mendakwa mereka di mahkamah untuk jenayah kemurtadan, yang membawa hukuman penjara atau denda.

Pilihan raya umum Malaysia yang seterusnya perlu diadakan sebelum Ogos 2018. Pilihan raya di seluruh dunia biasanya mencipta suasana yang menyebabkan sesetengah pemegang amanah memanipulasikan agama untuk kepentingan politik. Situasi ini juga berlaku di Malaysia pada 2017. Pada 2017, parti politik pemimpin dalam pakatan Barisan Nasional (BN) iaitu Pertubuhan Kebangsaan Melayu Bersatu (UMNO) di bawah Perdana Menteri Najib Razak, terus memikat Parti Islam Se-Malaysia (PAS), iaitu sebuah parti berunsurkan gerakan Islam Salafi yang dahulunya di bawah barisan pembangkang. Langkah-langkah perundangan untuk menguatkan lagi hukuman mengikut kanun jenayah Syariah, iaitu hukuman *hudud*, menjadi kaedah utama yang digunakan oleh pihak UMNO bagi memujuk PAS untuk menyertainya. PAS pula sedang memajukan pemindaan pada peringkat negeri dan persekutuan terhadap pengamalan hukum hudud (lihat bahagian mengenai *hudud* di bawah).

Pelapor Khas Pertubuhan Bangsa-bangsa Bersatu mengenai hak budaya menilai keadaan semasa lawatannya pada September 2017 ke Malaysia. Berkaitan dengan kebebasan beragama atau kepercayaan, [siaran akhbar](#) dan [pernyataan mukhtamad misi](#) yang dikeluarkan olehnya mengutarakan kebimbangan terhadap penyebaran fahaman Salafi, hak beragama penganut Islam Syiah yang semakin kurang, sokongan untuk hukuman yang lebih kuat mengikut undang-undang Syariah dan diskriminasi rasmi serta dari segi sosial terhadap ateis dan golongan yang tidak menganut agama tertentu. Beliau juga menyuarakan kebimbangan mengenai pengaruh "versi hegemoni Islam yang diimport dari Semenanjung Arab" yang sebahagiannya merujuk kepada hubungan rapat antara Malaysia dan Arab Saudi.

Kerajaan Malaysia juga telah bertindak keras terhadap penyokong hak asasi manusia. Sebagai contoh, pada Februari 2017, mahkamah Malaysia telah menyabitkan seorang aktivis hak asasi manusia bernama Lena Hendry bersalah kerana menayangkan filem dokumentari mengenai pencabulan hak asasi manusia di Sri Lanka dan mengenakan denda bernilai kira-kira \$2,500. Beliau disabitkan salah mengikut Akta Penapisan Filem 2002, namun penyokongnya percaya bahawa kerajaan telah menjadikannya sasaran atas sebab kerjanya untuk melanjutkan hak asasi manusia dan kaitannya dengan organisasi hak asasi manusia tempatan.

Syarat Kebebasan Beragama 2017

Diskriminasi terhadap golongan Bukan Islam dan Penganut Islam Bukan Sunah: Warga Malaysia bebas beragama secara umum, namun golongan minoriti sering mengalami

diskriminasi berkaitan dengan kepercayaan mereka. Sesetengah golongan pula menghadapi kesukaran mendapat bahan sumber agama seperti Kitab Injil dan mendapat kelulusan daripada kerajaan untuk membina rumah ibadat. Dalam beberapa tahun yang lalu, perosak harta awam telah menyerang rumah ibadat seperti kuil Hindu dan gereja Kristian, dan sesetengah individu telah membantah peragaan ikonografi di luar kuil Hindu dan Buddha. Perlembagaan Malaysia mentakrifkan bangsa Melayu etnik, iaitu kumpulan etnik terbesar, sebagai penganut Islam. Dalam jangka masa yang panjang, kerajaan telah menguatkuasakan dasar dan amalan yang menyebelahi atau secara lainnya menawarkan layanan istimewa kepada penganut Islam Melayu etnik, khususnya penganut Islam Sunah. Dana disalurkan melalui Jabatan Kemajuan Islam Malaysia (JAKIM) persekutuan untuk membiayai kebanyakan masjid dan imam mazhab Sunah serta mengarahkan topik utama khutbah mereka. Sistem dual mahkamah sivil dan Syariah serta undang-undang bertindih pada peringkat persekutuan dan negeri, titah perintah sultan-sultan dan *fatwa* (edik agama) sering melemahkan lagi hak-hak penganut bukan Islam dan penganut Islam bukan Sunah. Terdapat laporan yang pendakwaan (penyebaran agama Islam) berlaku secara luas di sekolah kerajaan, malah sekolah Katolik. Penganut Islam dibenarkan untuk berdakwah kepada warga bukan Islam, tetapi bukan sebaliknya.

Sebuah kedai dobi di Johor, sebuah negeri yang terletak di selatan Malaysia, menjanakan reaksi yang kuat pada September 2017 apabila ia mempa merkan papan tanda yang melarang pelanggan bukan Islam. Sultan Ibrahim Sultan Iskandar, iaitu Sultan Johor, murka atas sebab amalan berdiskriminasi tersebut dan dikatakan telah menitahkan badan agama di peringkat persekutuan dan negeri untuk menyiasat. Kedai dobi itu menghentikan larangannya, diikuti oleh kedai dobi di negeri Perlis dengan larangan yang serupa yang menukar dasarnya setelah berjumpa dengan pegawai tempatan, termasuk mufti Perlis. Sikap tidak bertoleransi secara terbuka menyebabkan kesemua sultan dari sembilan negeri di Malaysia yang mempunyai sistem beraja mengeluarkan pernyataan gabungan yang mengkritik tindakan-tindakan di atas nama Islam yang mampu membahagikan rakyat. Mereka juga menggalakkan perpaduan dan keharmonian di kalangan rakyat.

Sepanjang 2017, pihak berkuasa gagal menyiasat misteri di sebalik beberapa kes orang hilang. Kes yang paling mendapat perhatian berkenaan dengan Pastor Raymond Koh daripada mazhab evangelis Kristian. Beliau telah diculik oleh sekumpulan lelaki bertopeng pada Februari 2017. Pihak berkuasa agama sebelum ini pernah mengganggu Pastor Koh kerana menyaki bahawa beliau telah mengkristiankan penganut Islam. Pada Jun 2017, Suruhanjaya Hak Asasi Manusia yang dilantik oleh kerajaan Malaysia, yang juga dikenali dengan akronim SUHAKAM, mengumumkan bahawa ia akan menyiasat kehilangan Pastor Koh dan juga kehilangan Amri Che Mat pada November 2016, iaitu seorang penganut Islam dan aktivis sosial yang didakwa oleh sesetengah pihak telah menyebarkan fikiran Islam Syiah, serta Pastor Joshua Hilmy, seorang Melayu etnik yang dilaporkan telah memeluk agama Kristian walaupun beliau dilahirkan dalam agama Islam, dan isterinya Ruth Hilmy. Namun, SUHAKAM menamatkan penyiasatannya

terhadap Pastor Koh pada awal 2018, iaitu sejurus selepas tempoh pelaporan berakhir dan selepas pihak polis menuduh seorang suspek dalam kehilangannya. Tiada maklumat lain mengenai kes Pastor Koh telah dikeluarkan sejak akhir tahun yang lalu dan lokasi serta keadaan kesihatannya, termasuk keadaan individu-individu lain yang hilang, masih tidak diketahui. Juga, pada 2017, pihak berkuasa telah menyoal dan menyiasat tiga ahli yang berkaitan dengan gabungan NGO yang bernama Citizen Action Group on Enforced Disappearance (CAGED) setelah mereka mengeluarkan pernyataan mengenai kehilangan Pastor Koh, Amri, dan Pastor Hilmy dan isterinya.

Gangguan terhadap Ateis: Pada Ogos 2017, pegawai peringkat tinggi dari kerajaan Malaysia mengeluarkan pernyataan yang membimbangkan mengenai ateisme setelah ahli cawangan tempatan sebuah organisasi ateis antarabangsa yang bernama Atheist Republic menyiarkan foto di dalam talian tentang salah satu daripada perjumpaan yang diadakannya. Pengulas di dalam talian mengganggu dan mengancam akan membunuh ahli-ahli organisasi tersebut. Dr. Asyraf Wajdi Dusuki, seorang Naib Menteri di Jabatan Perdana Menteri yang mengetuai hal ehwal agama Islam, memanggil untuk siasatan bagi memastikan tiada penganut Islam menghadiri perjumpaan itu. Shahidan Kassim, seorang menteri kabinet, mencadangkan bahawa ateis diburu dan "dididik semula" secara paksa. Pada November 2017, Dr. Asyraf menyatakan bahawa kemurtadan ialah suatu kesalahan mengikut Perlembagaan Malaysia dan juga bahawa kebebasan beragama tidak bermaksud kebebasan daripada memiliki agama. Namun demikian, peguam di Malaysia mempersoalkan cara beliau menterjemah perlembagaan negara. Isu kemurtadan langsung tidak disebut dalam Perlembagaan Malaysia dan ia juga tidak dianggap sebagai jenayah pada peringkat persekutuan, tetapi beberapa negeri telah pun menjadikan ia kesalahan untuk penganut Islam memeluk agama lain. Mahkamah Syariah juga telah menghukum beberapa orang individu dengan penjara atau mengenakan denda terhadap mereka.

Had Terhadap Hak Beragama dan Bersuara: Pada 2017, pihak berkuasa telah menyekat beberapa hak individu termasuk kebebasan beragama. Contohnya, pada Jun 2017, Naib Perdana Menteri Ahmad Zahid Hamidi telah melarang buku yang diterbitkan oleh G25, iaitu 25 tokoh Malaysia yang terkenal, termasuk ramai bekas pegawai awam yang sering mengeluarkan pendapat yang menyokong toleransi, kebebasan bersuara dan kebebasan beragama. Kerajaan mendapati bahawa koleksi esei tersebut, yang dipanggil *Breaking the Silence: Voices of Moderation—Islam in a Constitutional Democracy*, "menjejaskan ketenteraman awam" dan "mungkin mencemaskan orang ramai". Pada Oktober 2017, G25 meminta kajian semula kehakiman dilakukan terhadap larangan tersebut. Ini dibenarkan oleh Mahkamah Tinggi pada Januari 2018, sejurus selepas tempoh pelaporan.

Pada September 2017, pegawai imigresen Malaysia telah menahan penulis Turki bernama Mustafa Akyol di lapangan terbang Kuala Lumpur kerana beliau didakwa mengajar fahaman Islam tanpa lesen. En. Akyol telah membentangkan pendapat mengenai Islam dan kemurtadan

dalam siri ceramahnya di Malaysia, iaitu sesuatu yang beliau juga pernah lakukan ketika melawat Malaysia sebelum itu. Selepas salah satu daripada ceramah tersebut, polis agama Malaysia telah mengeluarkan perintah untuk hadir di mahkamah. Atas sebab beliau tidak bertutur dalam Bahasa Malaysia, beliau gagal hadir, yang menyebabkan penahanannya di lapangan terbang. Beliau dipindahkan ke dalam tahanan polis persekutuan dan kemudiannya disoal di Mahkamah Syariah. Mengikut En. Akyol, pihak berkuasa telah melepaskannya setelah bekas Presiden Turki Abdullah Gul bercampur tangan bagi pihaknya dengan menghubungi kerabat diraja Malaysia.

Pengharaman Penggunaan Perkataan "Allah": Pada Oktober 2017, peguam untuk Jill Ireland Lawrence Bill, seorang penganut Kristian, kembali ke Mahkamah Tinggi Malaysia bagi meneruskan tuntutan, iaitu hak penganut bukan Islam untuk menggunakan perkataan "Allah". Pada 2008, pihak berkuasa kastam telah merampas lapan CD Kristian yang dimiliki oleh Pn. Ireland dengan tajuk lagu yang mengandungi perkataan "Allah". Walaupun CD tersebut akhirnya dikembalikan pada 2015 selepas perbicaraan yang berlangsung selama bertahun-tahun, mahkamah tidak menangani soalan Pn. Ireland mengenai haknya mengikut Perlembagaan Malaysia untuk menggunakan perkataan "Allah" dan mengimport serta memiliki bahan yang mengandungi perkataan itu. Kes mahkamah tersebut berkisar pada arahan Jabatan Hal Ehwal Dalam Negeri pada 1986 yang melarang terbitan bukan Islam daripada menggunakan empat perkataan, antaranya termasuk "Allah". Kerajaan menyebut arahan itu sebagai justifikasi ketika ia merampas CD milik Pn. Ireland dan juga semasa ia membentangkan kes di depan mahkamah yang akhirnya menolak hak edisi Bahasa Malaysia sebuah surat khabar Katolik untuk menggunakan "Allah". Mahkamah Tinggi Kuala Lumpur dijangka akan mengeluarkan keputusan pada Mac 2018, iaitu selepas tempoh pelaporan.

Hukuman Hudud: Jenayah yang boleh dihukum mengikut *hudud* (yang biasanya dieja *hudud* di Malaysia) termasuk murtad, fitnah, zina dan meminum arak. Hukumannya pula termasuk memotong anggota badan, merejam dengan batu dan sebatan. Pada bulan Julai, dalam usahanya untuk mengamalkan hukuman Syariah yang tegas, Dewan Undangan Negeri Kelantan yang dikuasai oleh PAS telah meminda Kanun Jenayah peringkat negeri untuk membenarkan sebatan awam bagi individu yang didapati telah melanggar undang-undang Syariah. Pengkritik mengatakan bahawa Perlembagaan Malaysia menekankan kesamarataan dalam undang-undang dan oleh itu, ia melanggar perlembagaan untuk menghukum hanya penganut Islam mengikut undang-undang khas buat mereka. Dewan Undangan Negeri telah mengamalkan hukuman *hudud* sejak 2015. Implementasi penuh hukuman tersebut dikaitkan dengan had di bawah perlembagaan ke atas kuasa mahkamah Syariah. PAS juga ingin mengamalkan hukuman *hudud* pada peringkat nasional. Selepas beberapa kali ditangguhkan, Parlimen Malaysia belum mengemukakan topik ini pada akhir tempoh pelaporan. Ahli akademik Malaysia telah menyatakan pendapat bahawa Perdana Menteri Najib dan UMNO telah membina hubungan dengan PAS untuk faedah bersama kedua-dua parti itu. Walaupun sokongan Perdana Menteri Najib dan UMNO terhadap hukuman

hudud telah berbolak-balik, ia masih cukup untuk memujuk PAS supaya keluar daripada barisan pembangkang. Tindakan ini boleh mempengaruhi bukan sahaja pilihan raya umum pada 2018 tetapi juga prospek undang-undang *hudud* dalam jangka masa panjang.

Pengislaman Orang yang Di Bawah Umur oleh Hanya Seorang Ibu Bapa Mahkamah Persekutuan Malaysia mengeluarkan perintah pada Januari 2018, iaitu selepas tempoh pelaporan, yang menyatakan bahawa kebenaran daripada kedua-dua ibu dan bapa diperlukan untuk menukar agama orang yang di bawah umur. Sebelum perintah itu dikeluarkan, penyokong yang ingin menyelesaikan pertikaian hak menjaga kanak-kanak antara penganut agama Islam dan penganut agama lain kecewa apabila kerajaan pada 2017 menarik balik peraturan yang melarang penukaran agama sedemikian oleh hanya seorang ibu bapa terhadap kanak-kanak di bawah umur. Kerajaan pertama kali mengusulkan rang undang-undang pada 2016 untuk meminda Reformasi Undang-undang Akta (Perkahwinan dan Penceraian) Malaysia 1976 bagi menjelaskan bahawa mahkamah sivil dipertanggungjawabkan dengan hal-hal perkahwinan sivil. Rang undang-undang tersebut termasuk perkara 88 (A) yang melarang penukaran agama kanak-kanak sama sekali, tidak kira jika seorang atau kedua-dua ibu bapa telah memeluk agama lain selepas mereka berkahwin. Namun, atas sebab tekanan daripada penganut Islam konservatif, kerajaan pada Ogos 2017 telah mengeluarkan perkara 88 (A) sebelum Parlimen meluluskan rang undang-undang itu pada 10 Ogos. Dalam kes-kes seperti kes M. Indira Gandhi, seorang penganut Hindu yang bekas suaminya telah mengislamkan ketiga-tiga anak mereka tanpa pengetahuan atau kebenarannya, hak ibu bapa bukan Islam adalah terhad di Mahkamah Syariah, iaitu mahkamah yang mendengar kes undang-undang keluarga apabila sekurang-kurangnya satu pihak beragama Islam. Walaupun keputusan Mahkamah Persekutuan pada 2018 menandakan kemenangan bagi M. Indira Gandhi, pihak berkuasa masih perlu mencari dan menahan bekas suaminya, yang sewaktu keputusan mahkamah itu dikeluarkan, masih bebas dan menjaga anak bongsu mereka secara fizikal.

Penganut Islam Rohingya dan Pelarian Lain: Pada 2017, selepas serangan yang diketuai oleh askar dan rakyat biasa Myanmar telah membunuh dan menyebabkan ribuan penganut Islam Rohingya berpindah, serta memaksa hampir 700,000 orang berlari ke Bangladesh, kerajaan Malaysia telah mengutuk kekejaman yang ditunjukkan oleh negara Myanmar terhadap penganut Islam Rohingya secara awam dan mengadakan perjumpaan dengan Pertubuhan Kerjasama Islam untuk membincangkan krisis ini. Pada 2017, Malaysia menghantar bekalan kemanusiaan ke Negeri Rakhine untuk penganut Islam Rohingya dan mendermakan wang dan sumber kepada pelarian di Bangladesh sepanjang tahun. Pada September 2017, Malaysia menjauhkan diri daripada pernyataan yang dikeluarkan oleh Persatuan Negara-negara Asia Tenggara (ASEAN) mengenai Negeri Rakhine kerana ia gagal menyebut sepenuhnya keadaan pahit penganut Islam Rohingya dan atas permintaan dari Myanmar, tidak menyebut Rohingya secara langsung. Namun, pengkritik menuduh bahawa kerajaan Malaysia hanya melakukan tindakan demikian untuk mendapat undi daripada penyokong penganut Islamnya sebelum pilihan raya umum 2018,

terutamanya jika layanan yang diberikan kepada kira-kira 150,000 orang pelarian penganut Islam Rohingya yang tinggal di Malaysia pada masa ini diambil kira. Pada 2017, selepas laporan daripada SUHAKAM mendedahkan kematian lebih daripada 100 orang individu yang kebanyakannya Rohingya di pusat penahanan imigrasi pada 2015 dan 2016, ahli-ahli parlimen Asia Tenggara dan penyokong hak asasi manusia menyuarakan kebimbangan serius terhadap layanan yang diberikan oleh Malaysia kepada pelarian yang meminta perlindungan. (Untuk maklumat lanjut mengenai pelarian di Asia Tenggara dan cara kebebasan beragama dan kebimbangan hak asasi manusia yang berkaitan tidak mengirakan sempadan, rujuk kepada laporan 2017 USCIRF, [A Right for All: Freedom of Religion or Belief in ASEAN](#).)

Dasar A.S.

Tahun 2017 menandakan ulang tahun ke-60 hubungan diplomatik antara A.S. dan Malaysia. Pada Mac 2017, Setiausaha Negara ketika itu, Rex Tillerson, berjumpa dengan Menteri Luar Negeri Dato' Sri Anifah Aman di Washington, DC. Semasa lawatan pertamanya ke Asia Tenggara sebagai setiausaha negara, bekas Setiausaha Tillerson telah melawat Malaysia pada Ogos 2017. Setiausaha Tillerson berjumpa dengan Naib Perdana Menteri Ahmad Zahid Hamidi dan dilaporkan telah membincangkan pemerdagangan manusia, melawan keganasan dan isu-isu lain. Dalam pernyataan kepada kakitangan Kedutaan A.S. dan keluarga mereka di Kuala Lumpur, bekas Setiausaha Tillerson menekankan kepentingan hubungan bilateral tersebut daripada segi keselamatan, tentera dan ekonomi.

Apabila Jabatan Negara A.S. mengeluarkan [Laporan Pemerdagangan Manusia 2017](#) pada bulan Jun, ia meningkatkan taraf Malaysia dengan memasukkannya dalam Peringkat 2 sambil menghargai usaha kerajaan untuk membanteras pemerdagangan manusia melalui penyiasatan, pendakwaan dan sabitan. Semasa pembicaraan Jawatankuasa Hal Ehwal Asing Dewan Perwakilan pada September 2017 mengenai Korea Utara, [testimoni bertulis](#) daripada Pemangku Penolong Setiausaha untuk Biro Hal Ehwal Asia Timur dan Pasifik, Susan Thornton, menyebut Malaysia sebagai antara rakan usaha global Amerika Syarikat yang sedang menambahkan tekanan terhadap rejim Kim Jong-un sambil berkata, "Malaysia telah mendeportasi beratus-ratus pekerja [dari Korea Utara] dan menggantung pengeluaran permit kerja baharu kepada warga negara tersebut."

Pada September 2017, Presiden Donald Trump telah berjumpa dengan Perdana Menteri Najib di Rumah Putih. [Pernyataan bersama](#) yang dikeluarkan selepas perjumpaan mereka menyatakan bahawa kedua-dua pemimpin tersebut telah "membincangkan kepentingan melindungi hak asasi manusia termasuk kebebasan berpendapat dan kebebasan beragama" dan juga bahawa mereka "menekankan sekali lagi kepentingan menggalakkan daya pemulihan masyarakat dan perasaan saling hormat menghormati antara agama dan keturunan etnik berlainan." Ia juga menunjukkan bahawa mereka telah membincangkan krisis kemanusiaan yang dihadapi oleh penganut Islam

Rohingya di Myanmar. Dalam pernyataan kepada kumpulan pemikir di Washington, DC selepas perjumpaannya di Rumah Putih, Perdana Menteri Najib menyebut tentang kerjasama A.S.-Malaysia untuk melawan keganasan fahaman pelampau dan terorisme. Beliau mengakui bahawa segelintir warga Malaysia telah berpindah ke Syria dan Iraq untuk "melawan atas sebab palsu" di bawah bendera Daesh (ISIS). Beliau juga berkata, "Dengan mengatakan terorisme yang dilakukannya bersifat Islam, individu-individu tersebut mengkufuri agama kita, iaitu sesuatu yang kita tidak boleh ampunkan."

Pada 2017, Jabatan Penghakiman A.S. meneruskan kesnya menentang 1Malaysia Development Berhad (1MDB, sebuah dana pelaburan Malaysia) berkenaan dengan wang yang dipercayai telah dilaburkan secara haram di Amerika Syarikat. Pada Jun 2017, Jabatan Penghakiman mendaftarkan aduan perampasan sivil ke atas aset yang jika digabungkan dengan aduan terlebih dahulu bernilai hampir \$1.7 bilion. Secara keseluruhan, Amerika Syarikat menuduh pihak yang terbabit dengan 1MDB telah memindahkan lebih daripada \$4.5 bilion dari dana tersebut. Semasa [ucapannya](#) pada bulan Disember, Peguam Negara Jeff Sessions telah merujuk kepada tuduhan pelaburan haram oleh pegawai Malaysia sebagai contoh "kleptokrasi yang paling buruk". Pendaftaran lebih awal telah merujuk kepada "Pegawai Malaysia 1" yang dipercayai ialah Perdana Menteri Najib, pihak yang mencipta 1MDB dan dituduh memiliki akaun bank yang mengandungi \$700 juta daripada dana tersebut.